
Postupický 
zpravodaj

63
OBČASNÍK OBECNÍHO ÚŘADU
V POSTUPICÍCH

Březen 2019

B u c h o v  •  D o b ř í č k o v  •  Č e l i v o  •  H o l č o v i c e  •  J e m n i š t ě  •  L h o t a  V e s e l k a  •  L í s e k  •  M i l o v a n i c e 
M i r o s l a v  •  M o k l i n y  •  N o v á  Ve s  •  Po s t u p i c e  •  Po z o v  •  R o u b í č k o v a  L h o t a  •  S u š i c e  •  Vr b ě t í n

O b e c  P o s t u p i c e  •  T e l .  3 1 7  7 9 6  2 2 0  •  p o s t u p i c e @ c h o p o s . c z  •  w w w . o b e c p o s t u p i c e . c z

JAK VZNIK REPUBLIKY V ROCE 1918
POPSAL PAN UČITEL VANĚK

Vyhláška v války Postupicích. Dne 28. června bylo očeká-
váno rozhodnutí Srbska na rakouské ultimatum.Právě to-
hoto dne v neděli o pouti v Popovicích padlo rozhodnutí 
a válka vypukla. Do Postupic přijel v 9 hodin ráno posel, 
jenž přivezl s sebou vyhlášky o mobilizaci vojska. V hlou-
čcích rokováno a posuzováno, že za nynějších prostředků 
válečných válka potrvá jen 2-3 měsíce. Druhý den v pondělí 
z Postupic scházeli se mobilizovaní na nádraží. Příbuzní se 
s nimi s pláčem loučili. Nastoupili ponejvíc službu u 102. 
pěšího pluku v Benešově, kterýž přestěhován později do 
Beges – Sáby, města v uherských rovinách. Na rozkaz stát-
ních úřadů 15-16 ti letá mládež měla se vojensky doma 
cvičit. V místech, kde byla škola, zřízeny cvičitelské sbo-

ry, cvičitelům rozkázáno hejtmanstvím, aby řídili cvičení. 
Výsledek byl však nepatrný a potom přestaly, to bylo i v 
Postupicích, poněvadž spousta vojínů padla, byla raněna, 
nemocná, zajatá. Čeští vojíni zejména sokolové, přebíhali 
k Srbům a Rusům. Nařízeny byly odvody od 18 do 50 let. 
Tak postupně zbaveny byly Postupice skoro všech mužů. K 
práci byli starci, ženy a děti. Ženy samy orají, sejí, sekají a 
jiné práce vykonávají. Aby byly obdělány pozemky ve všech 
hospodářstvích, zřízena žňová komise, která řídila pomoc, 
kde bylo málo pracovních sil. V hospodářstvích bylo čím dál 
tím hůř. Rekvisice za pomoci četnictva a vojska prohledáva-
ly stavení, zabíraly obilí, brambory i hovězí dobytek. 

pokračování na straně 11

Z oslav vzniku republiky z roku 1918 se fotografie nezachovala. Na snímku oslavy výročí z roku 1938.
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V KRÁTOSTI Z OBCE
Vážení spoluobčané,

dne 28.2.2019 proběhlo veřejné zastupitelstvo obce Postu-
pice, kde byl mimo jiné projednán a schválen rozpočet na 
rok 2019.
Mimo zajištění správy a chodu obce a běžných a drobných 

oprav obecního majetku bychom v tomto roce rádi usku-
tečnili i několik větších akcí:
* Výměna pouličního osvětleni v Postupicích – dodávka a 

montáž 85 ks stožárů a instalace LED svítidel
* Odbahnění rybníku v Milovanicích
* Pořízení nového územního plánu
* Vybudování nového nástupního ostrůvku v Nové Vsi
Dovolil bych si Vás také informovat, že se zpracovává pro-

jektová dokumentace na vybudování chodníku, který by 
spojil Postupice s Lískem, aby všichni občané, kteří využí-
vají jízdu vlakem, mohli bezpečně tuto cestu absolvovat.
Přeji Vám krásné jarní dny. 

Jiří Sternberg,starosta

Vážení spoluobčané,
na posledním jednání zastupitelstva obce bylo završeno ně-
kolikaleté úsilí a byly zvoleny nové symboly obce. Dovolte 
mi, abych Vám celý proces, jak nový znak vznikal shrnul.
Dosud užívaný znak – červený štít, v němž je stříbrný 

dvouocasý lev ve skoku se zlatou korunou a zlatou zbrojí 
- je zcela totožný s malým státním znakem, což odporuje 
zákonu 352/2001 Sb., o užívání státních symbolů České 
republiky. Proto byl na začátku roku 2015 osloven p. Stani-
slav Kasík, heraldická kancelář Dauphin, a požádán o rešer-
ši znaku obce a zpracování návrhu nového znaku a vlajky.
Ze zpracovaného elaborátu bych pro Vaši informovanost, 

případně připomenutí, vybral jen několik letopočtů, které 
jsou pro obec Postupice zásadní.
První zmínka o vsi Postupice je datována do roku 1205 

s konstatováním, že sídlo patřilo klášteru benediktinů na 
Ostrově u Davle. V druhé polovině patnáctého století je ma-
jitelem Zdeněk z Křemenic, který je zmiňován i jako patron 
kostela. Jeho nejstarší syn, Vilém Kostka, se začal psát s 
přídomkem z Postupic. Vilém Kostka z Postupic (doložen 
1406–1436) byl významnou osobností, proslulým váleč-
níkem na straně husitských vojsk a zdatným diplomatem. 
Svůj život zakončil při obléhání Hradce Králové v roce 1436. 
Za svého života nabyl velkého věhlasu a bohatství a velmi 
rozmnožil svůj majetek. Po získání Hrádku nad Sázavou 
(dnes Komorní Hrádek) se z Postupic stáhl, ale přídomek z 
Postupic všichni jeho potomci užívali až do roku 1529, kdy 
v Čechách rod vymírá.

V držení Postupic se následně vystřídalo mnoho věhlas-
ných českých rodů, mimo jiné páni z Talmberka, Malovcové 
z Malovic, páni z Říčan, knížata z Trautmansdorfu, hrabata 
z Rothenhahnu a knížata z Windischgrätzu. Právě Veriand 
Alfréd kníže Windischgrätz byl poslední vrchností v Postu-
picích v roce 1850 se konaly první volby do obecního za-
stupitelstva.
Znak obci Postupice nikdy nebyl udělen panovníkem, ani 

v roce 1711, kdy byly Postupice za císaře Karla VI. povýšeny 
na městečko a bylo jim povoleno konání dvou výročních 
trhů. Ani po zániku Rakouska-Uherska nebyl znak dodnes 
řádně uzákoněn, je pouze přisuzovaný odbornou litera-
turou. V letech 1850-1860 byl odvozen od jediné známé 
historické pečeti, která byla pravděpodobně zhotovena na 
přelomu 18. a 19. století.
Heraldická kancelář Dauphin navrhla pět variant nového 

znaku a z těchto vybralo zastupitelstvo obce koncem roku 
2015 znak, na kterém na půleném štítě drží „Český lev“ v 
ruce hrábě – znak Kostků z Postupic.
Po konzultacích s dalšími heraldiky a vexilology byl kon-

cem minulého roku tento návrh ještě upraven s tím, že obě 
hlavní figury zůstaly, ale každá v samostatném poli, kte-
rá jsou dělená cimbuřovým řezem, což je připomínka výše 
zmíněného povýšení obce na městys.
Tento schválený návrh bude následně odeslán do Parla-

mentu České republiky, kde bude v podvýboru pro heraldi-
ku a vexilologii projednán a doufejme schválen. Následně 
budou oficiálně obci nové symboly předány.
Věřím a doufám, že si na nový znak a vlajku rychle zvykne-

me a budeme na ně patřičně hrdí.
Jiří Sternberg,starosta

Nová otevírací doba u pošty: 257 01 Postupice
platná od 1.3.2019

Pondělí 8.00 – 12.00 13.00 – 17.00
Úterý 8.00 – 10.00 Zavřeno

Středa 8.00 – 12.00 13.00 – 17.00
Čtvrtek 8.00 – 10.00 13.00 – 16.00

Pátek 8.00 – 10.00 Zavřeno

PŘIPOMENUTÍ REDAKCE:
Barvené vydání Zpravodaje je uloženo

na stránkach obce v sekci: Informace o obci.

Je možné použít i QR kód na zadní straně 
Zpravodaje.
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U S N E S E N Í č. 1/2019
ze zasedání Zastupitelstva obce Postupice (ZO) konaného dne 28. 2. 2019 od 16,00 hod. v zasedací síni OÚ Postupice

1. ZO schvaluje rozpočtová opatření č. 5/2018 vypracovaná účetní obce pí. Matouškovou (jednotlivá rozpočtová opatření 
jsou přílohou zápisu).

2. ZO schvaluje přebytkový rozpočet obce Postupice na rok 2019 v celkových příjmech 24 833,379 tis. Kč, výdajích 24 
060,928 tis. Kč, přebytek rozpočtu 772,451 tis. Kč dle návrhu, který je přílohou zápisu.

3. ZO schvaluje Směrnici pro práci s osobními údaji č. 21.

4. ZO schvaluje a vydává Obecně závaznou vyhlášku obce Postupice č.1/2019 o poplatku za komunální odpad.

5. ZO schvaluje Knihovní řád obecní knihovny v Postupicích.

6. ZO schvaluje bez výhrad Roční účetní závěrku PO ZŠ a MŠ Postupice k 31. 12. 2018.

7. ZO schvaluje přerozdělení kladného hospodářského výsledku 2018 ve výši 95 889,23Kč PO ZŠ a MŠ Postupice násle-
dovně: 1 000,- Kč do Fondu odměn a 94 889,23 Kč do Rezervního fondu

8. ZO Postupice schvaluje přistoupení obce Mrač k členství v DSO CHOPOS.

9. ZO nesouhlasí se směnou pozemku parc. č. 883/8 ostatní plocha, ostatní komunikace o výměře 9m2 za část pozemku 
parc. č. 881 trvalý travní porost, oba v k. ú. Postupice pro p. M. K., Praha 5. ZO pověřuje starostu k jednání s vlastníkem 
o odprodeji pozemku.

10. ZO nesouhlasí se směnou pozemku parc. č. 883/9 ostatní plocha, ostatní komunikace o výměře 11m2 za část pozem-
ku parc. č. 881 trvalý travní porost, oba v k. ú. Postupice pro p. R. D., Praha 4. ZO pověřuje starostu k jednání s vlastníkem 
o odprodeji pozemku.

11. ZO schvaluje směnu pozemku p.č. 1971, ostatní komunikace o výměře 42m2, p.č. 1095/4, ostatní komunikace o vý-
měře 30m2 a p.č. 1095/1, ostatní komunikace o výměře 43m2 od p. L. M., Benešov za pozemek p.č. 1144, ostatní plocha, 
jiná plocha o výměře 487 m2 vše v k. ú. Postupice. Doplatek za rozdíl ve výměře ve výši 100,- Kč/m2 a náklady spojené s 
převodem hradí žadatel.

12. ZO zamítá směnu pozemků mezi společností Kalina s.r.o. a obcí Postupice.

13. ZO souhlasí s odprodejem pozemku p.č. 1027/21 zahrada o výměře 38 m2 v k.ú. Postupice pro p. J. Š., Postupice, 
50,-Kč /m2 a náklady spojené s převodem hradí kupující.

14. ZO souhlasí s odprodejem části pozemku p.č. 1412/2, ostatní komunikace o výměře cca 3m2 a části pozemku p.č. 
2066, ostatní komunikace o výměře 7m2 v k.ú. Milovanice, p. P. K., Benešov, cenu 100,-Kč/m2 a náklady spojené s od-
prodejem hradí kupující.

15. ZO schvaluje odprodej pozemku p.č. 1020/3, zahrada o výměře 139 m2 a části pozemku p.č. 1366 ostatní komunika-
ce o výměře cca 69m2 v k.ú. Postupice Ing. J. F. a Ing. M. P., Praha 7, 100,- Kč/m2 a náklady spojené s odprodejem hradí 
kupující.

16. ZO schvaluje odprodej pozemku p.č. 858/48 zahrada o výměře 64 m2v k.ú. Postupice p. A.Š., Postupice, 50,- Kč/m2 
a náklady spojené s odprodejem hradí kupující.

17. ZO schvaluje výpůjčku rybníka na pozemku parc. číslo 2242 v k.ú. Nová Ves o výměře 1151 m2 pro Myslivecký spolek 
Leč – Nová Ves z.s., Nová Ves 9 dle návrhu smlouvy.

18. ZO schvaluje pacht pozemků parc. č. 2226 trvalý travní porost o výměře 1293 m2, parc. č. 2245 trvalý travní porost 
o výměře 11810 m2, parc. č. 2228 trvalý travní porost o výměře 5707 m2, parc. č. 2212 trvalý travní porost o výměře 
3089 m2, vše v k.ú. Milovanice pro p. I. P., Holčovice, za cenu 3 000,-Kč/ha/rok.
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19. ZO schvaluje pronájem nebytových prostor v suterénu budovy OÚ Postupice k provozování kadeřnictví pro p. M. K., 
Lísek za podmínek obvyklých.
20. ZO schvaluje pronájem přízemního bytu v čp.9, náměstí Sv. Čecha, Postupice manželům Z., Postupice za podmínek 
obvyklých.

21. ZO schvaluje podobu znaku a vlajky obce podle návrhu předloženého starostou obce. ZO schvaluje variantu č. 1 (obě 
varianty jsou přílohou zápisu).

22. ZO schvaluje uzavření Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí dotace z rozpočtu obce Postupice pro Posázaví 30,-Kč/
obyvatel (39 999,-Kč), Ochotnický divadelní spolek 10 000,-Kč; TJ Sokol Postupice 66 000,- Kč, SDH Jemniště 63 000,- Kč.

23. ZO schvaluje uzavření Darovací smlouvy (viz. příloha zápisu) o poskytnutí finančního daru ve výši 5 000,- pro Benkon 
Benešov; 1 000,- Kč pro SH ČMS Benešov a 5 000,- Kč pro RUAH o.p.s. Benešov.

24. ZO schvaluje odměny pro neuvolněné členy ZO Postupice od 1.3.2019 – člen 1 000,-Kč, člen výboru 2 000,- Kč, před-
seda výboru 2 500,- Kč, místostarostka 20 500,- Kč.

25. ZO schvaluje dodatek č.3 ke smlouvě o výpůjčce, která je přílohou č.2 dodatku č.3 Zřizovací listiny PO ZŠ a MŠ Po-
stupice.

26. ZO schvaluje poskytnutí finančního příspěvku 1 000,- Kč z rozpočtu obce a uzavření Veřejnoprávní smlouvy na úhradu 
poplatku na svoz komunálního odpadu v r. 2019 dle soupisu 22 žadatelů (jmenný seznam a vzor smlouvy je přílohou 
zápisu).

27. ZO schvaluje příspěvek ve výši 30 tis. Kč a uzavření Veřejnoprávní smlouvy na stavbu ČOV pro p. J. B., Čelivo.

28. ZO schvaluje uzavření Smlouvy o příkazu se společností Naděje pro čtyři packy z.s., Javorník 51, Čerčany na umístění 
toulavých a opuštěných psů a koček.

29. ZO schvaluje zajištění hospodaření v lesích obce Postupice firmou Jiří Sternberg, Jemniště 1.

30. ZO schvaluje odkoupení kuchyňské linky od vlastníků manželů S., Postupice za cenu 30 000,-Kč (foto linky je součástí 
zápisu).

31. ZO schvaluje snížení nájmu p. J. N., Postupice z 6 000,-Kč na 4 500,- Kč po dobu 12 měsíců od 1.3.2019. 

SCHVÁLENÝ ROZPOČET OBCE POSTUPICE NA ROK 2019
VÝDAJE (v tis. Kč)

Paragraf Položka Výdaje 2019

1014  Psí útulek  20,00
1031  Lesy 463,00
2212  Místní komunikace 2 221,000
2219  Ost.záležitosti komunikací (chodníky…) 15,000
2221  Aut.zastávky 181,000
2292 5329 Neinv. transfer DSO Benebus 254,603
2310  Pitná voda 447,00
2321  Odvádění a čištění odpadních vod 1 066,80
2341  Odbahňování rybníků 1 210,00
3113            5331          Neinvestiční příspěvek na provoz PO ZŠ a MŠ Post.            
                                                                                                                                        1 600,00
3113  ZŠ  3,63
3314  MLK Postupice a Dobříčkov 59,20
3319  Kronika 21,00
3326  Kapličky 64,00

SCHVÁLENÝ ROZPOČET OBCE POSTUPICE NA ROK 2019 
PŘÍJMY (v tis. Kč)

 
Paragraf Položka  Rozpočet 2019

 1111 Daň z příjmu FO ze záv. činnosti 4 600
 1112 Daň z příjmu FO sdílená 100
 1113 Daň z příjmů FO dle zvl. sazby 400
 1121 Daň z příjmů právnických osob 4 000
 1122 Daň z příjmů práv. osob za obce 371,26
 1211 Daň z přidané hodnoty 9 500
 1334 Odvody za odnětí zem.půdy 13
 1335 Odvody za odnětí lesní půdy 1,44
 1337 Poplatek likvidace KO 964
 1341 Poplatek ze psů 28
 1342 Poplatek za rekreační pobyt 8,16
 1345 Poplatek z ubytovací kapacity 17,02
 1356 Úhrady z dobývání nerostů (od 2017) 100
 1381 Daň z hazardních her (od 2017) 100
 1361 Správní poplatky 10
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V pátek 22. 2. 2019 se konal tajný výlet pro 
nejlepší děti ze tříd za 1. pololetí školního roku. 
Nejdříve jsme s dětmi navštívili obecní úřad, 
kde na nás čekal pan starosta a malé pohoště-
ní. Děti se dozvěděly něco nového o heraldice a 
novém znaku obce. Pak jsme se vydali do Zálesí 
u Teplýšovic. Bydlí tam paní Štěchová, která se 
celý život věnuje výcviku pejsků pro postižené 
lidi – dospělé i děti – pod nadací Pes pomůže. 
Cvičí psi signální, slepecké, pro vozíčkáře i pro 
kanesterapii. Momentálně má ve výcviku dva 
retrívry – jednu dvouletou slečnu a devítiměsíč-
ní štěně Vilbura. Velmi zajímavě dětem vyprávě-
la o tom, co se všechno musí pejsci naučit, jak 
je cvičit, jak se vybírají jejich páni a co se všech-
no může přihodit. Poté jsme se vydali do blízké-
ho statku Popelka, kde se děti mohly seznámit s 
jeho obyvateli – poníky, ovečkou, kozí rodinkou, 
křepelkami, králíky ……. Kdo měl odvahu, mohl 

krmit poníky. Den jsme zakončili u oběda ve školní jídelně 
se sladkou tečkou nakonec.

Miroslava Ottlová
DEN ŘEDITELKY

3330  Kostel 12,00
3392          5222            Neinv.  transfer Ochotnický divadelní spolek Post.    10,00
3399  SPOZ + důchodci 152,00
3419 5222 Neinv.transfer TJ Sokol Postupice - činnost 66,00
3421  Dětská hřiště, sportovní aktivity 53,00
3545 5221 RUAH fin.dar 5,00
3612  Bytové hospodářství  69,00
3613  Nebytové hospodářství 101,00
3631  Veřejné osvětlení 3 903,60
3632  Pohřebnictví 555,00
3635  Územní plánování 1 209,00
3639                      Komunál.služby a úz. rozvoj - místní hospodářství                
                                                                                                                                       2 272,14 
3639 5221 Neinv.dotace Posázaví 39,99
3639 5329 Neinv. transfer DSO Chopos 181,285
3721  Nebezpečný odpad 20,00
3722  Komunální odpad 1 152,00
3723  Tříděný odpad 420,00
3745  Veřejná zeleň 197,00
5213 5903 Krizová rezerva 500,00
5512  Požární ochrana - dobrovolná část 345,86
5512 5222 Neinv.transfer SDH Jemniště 63,00
5512 5222 Neinv.transfer Sdružení hasičů ČMS,okr.Bn 1,00
6112  Zastupitelstvo obce 1 473,00
6171  Činnost místní správy 3 180,60
6310  Služby peněžních ústavů-bankovní poplatky 9,00
6399  DPPO,DPH 371,26
6409  Ostatní činnosti 67,96
6409 5229 Neinv.transfer Benkon 5,00

  Výdaje celkem 24 060,928

 1511 Daň z nemovitostí 1 800
 4112 Dotace na školství a vykon. st. správy 228,1
1031  Příjem z hospodaření v lesích 733
2310  Pitná voda 423,644
2321  Odvádění a čištění odpadních vod 530
3314  Knihovna  1
3612  Byty  344
3613  Nebytové prostory 63
3632  Pohřebnictví - hrobné 25
3639  Komunální služby a úz.rozvoj  196,37
3722  Sběr a svoz komunál. odpadu-podnikatelé 94,3
3725  EKO-KOM třídění odpadu 150
6171  Činnost správy 1
6399                     Ostatní finanční operace - DPH vratka za 4.Q.2018                 
                                                                                                                                            31,085
  Příjmy celkem 24 833,379

Celkové příjmy:                24 833,379 tis. Kč

Celkové výdaje:              24 060,928 tis. Kč

Přebytek:             772,451 tis. Kč

Zůstatek na  BÚ k 31.12.18         29 285,605 tis. Kč
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LYŽAŘSKÝ VÝCVIKOVÝ KURZ HERLÍKOVICE 2019
25. 2. jsme vyrazili od školy v Postupicích do Herlíkovic. 

Skupina byla složena z 21 dětí a 3 učitelů. Po příjezdu jsme 
se šli posilnit do jídelny, poté jsme se ubytovali v areálu 
Eden. Následovalo rozřazení do 2 družstev po 11ti a 10ti 
dětech. A poté jsme vyrazili na pěší výstup do příkrého 
kopce Žalý, kde jsme běžkovali. Další dny se vždy střídalo 
sjezdové lyžování s běžeckým. Prvním úkolem, a možná nej-
těžším, bylo naučit základy lyžování dvě dívky tímto spor-
tem „nepolíbené“. Obě to poměrně rychle zvládly a pak už 
s námi mohly vyrazit na vlek a sjezdovku Bubákov. Jezdili 
jsme na dvoukotvě, Pomě, ale i sedačkové lanovce. Ve čtvr-
tek vyrazilo družstvo zkušenějších lyžařů s p. učitelem Pav-

lem Kaškou na celodenní běžkařskou túru po hřebenech k 
Labské a Martinově boudě. Bylo slunečné počasí, takže měli 
krásný výhled na Sněžku a širé okolí. Během večerů jsme 
také nezaháleli a pro děti byl připraven zajímavý program 
plný pantomimických her pod vedením p. učitelky Lenky 
Belejové. Jeden večer byla diskotéka a také jsme měli bese-
du s horskou službou. Poslední den jsme uspořádali závody 
na běžkách, ve slalomu, sjezdu a skocích na lyžích. Rozdali 
jsme diplomy a sladké odměny a vyrazili jsme plní zážitků 
k domovu. Byli jsme značně unavení, ale šťastní, že se ni-
komu nic nestalo a lyžařský kurz jsme úspěšně absolvovali.

 
Vedoucí kurzu Michaela Šetková

Některé postřehy žáků:

„ Na hotelu Eden se mi líbilo, protože je blízko sjezdovky. 

Mají dobré jídlo a dobrý výběr u snídaně formou švédských 
stolů. Ve vestibulu je fotbálek a hodně prostoru pro hraní 
her. Naučili jsme se lyžovat a měli hezký výhled na Herlíko-
vice. Nedaleko je i cesta na běžky. Domy A, B, C jsou propo-
jené, a tak můžeme potkat více nových přátel.“ V. Loudová

„ Na lyžích jsem stála poprvé. Nejdřív jsem nevěřila, že se 
to naučím, ale nakonec jsem to zvládla a moc mě to bavilo. 
Na běžkách jsem stála také poprvé. S běžkami jsme se vy-
dali na výlet do Špindlu. Skoro každý večer jsme hráli hry. 
Poslední den jsme soutěžili na běžkách i sjezdových lyžích. 
Na horách se mi líbilo.“ D. Brabencová

„ Bylo to super 
kvůli hezkému po-
časí. Naučil jsem 
se lépe jezdit na 
běžkách. Na ly-
žích to bylo také 
skvělé. Hotel byl 
lépe vybaven než 
loni. Sníh byl také 
dobrý, až na to, že 
byl těžší. Výlety 
na běžkách byly 
srandovní, chví-
li z kopce, chvíli 
po rovině a chvíli 
do kopce. Na ly-
žích bylo spousty 
srandy, třeba když 
jsme skákali na 
lyžích nebo když 
někdo padal na 
běžkách.“ D. Šetek

„ Na lyžáku se 
mi líbilo. Lyžovali 
jsme na Žalým a 
Bubákově. Jezdi-
li jsme po černé i 
červené sjezdovce. 

Také jsme chodili na běžky. Na nich jsme byli na hřebe-
nech. Vyjeli jsme lanovkou na Medvědín a pod Medvědínem 
jsme zase vyběhli. Ujeli jsme 21 kilometrů. Nejvyšší bod byl 
1400 m n.m. Měli jsme výhled na Sněžku. Po cestě jsme se 
zastavili na Labské boudě, která je už mnoho let zavřená.“ 
K. Platilová

„Lyžák 2019 byl snad ten nejlepší v mém životě. Zažila 
jsem tam nejlepší zážitky s těmi nejlepšími lidmi a učiteli. 
Díky lyžáku jsem se začala bavit i s lidmi, se kterými jsem 
nečekala, že bych se mohla někdy bavit, a za to jsem moc 
ráda. Nejlepší zážitek byl asi náš celodenní výlet na běž-
kách s panem učitelem Kaškou, kde jsme lezli po vysokých 
hřebenech. Byla to celkem výzva, ale za ten výhled to stálo. 
Poslední den jsme si s pár lidmi z naší skupiny skvěle za-
lyžovali. Sice pršelo a byli jsme všichni celí promáčení, ale 
sníh byl na lyžování ideální.“ A. Martínková
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Zima ve školce

Než jsme se nadáli, starý rok se přehoupl do nového. Na-
štěstí s sebou jak starý, tak nový přinesli i pár sněhových 
nadílek a my jsme se ve školce mohli vydovádět na sněhu. 
K tomu nám stačil jakýkoli malý 
kopeček a už to svištělo. I sně-
huláky jsme měli a to nejen ven-
ku - v Jablíčkové třídě jeden den 
byli sněhuláci úplně všichni. Až tu 
od nich mrzlo. A když sníh nebyl, 
udělali jsme si zimní zábavu ve tří-
dách, nebo nás navštívili naši staří 
známí: Ekocentrum Čapí hnízdo, v 
lednu s programem Voda, v únoru 
Pole, louka, les a v březnu s téma-
tem Vzduch, dále Nezávislé diva-
dlo s Ptačí pohádkou a Pošťáckou 
pohádkou.

Předškoláci dostali, díky paní 
Koukalové, možnost prohlédnout 
si a na vlastním těle vyzkoušet ho-
kejovou výstroj. Chtěli si ji vyzkou-
šet všichni. Jen paní učitelka se do 
ní nevešla…

Karnevalové veselí nás rovněž 
neminulo. Oblékli jsme se podle 

přání nebo podle toho, „co dům dal“, a užili jsme si krásné 
a legrační dopoledne jak na třídách, tak společně při tanci 
a soutěži. Podpořit nás přišlo několik rodičů.

Než vyjde Zpravodaj, budeme mít vynesenou Morenu a 
odemknutou zahradu, ale o tom až někdy příště…

Ludmila Faktorová

MATEŘSKÁ ŠKOLKA

DĚTSKÝ KARNEVAL 
VE ŠKOLE
V sobotu 2. března uspořádal Záškolák v tělocvičně školy 

další ze svých pravidelných akcí, Dětský karneval. I když v 
tomto období byla nemocnost ve škole i 
školce celkem vysoká a v sousedních Po-
povicích se konal také karneval, sešlo se 
více jak 70 dětských masek a stejný počet 
doprovázejících dospělých.

Občerstvovací stanice fungovala skvěle, 
děti se do připravených soutěží zapojo-
valy s nadšením, Zdeňkova hudební pro-
dukce byla uzpůsobena dětskému publi-
ku, Kačka nejen zpívala spolu s dětmi, ale 
i je zapojovala do tanečního reje masek. 
A že jich tady bylo. Od klasických prince-
zen, pirátů, karkulek, kovbojů, myslivců 
po různá nápaditá zvířátka, postavičky z 
pohádek i transformers.

Všechny děti si pak odnesly mimo pěk-
ných zážitků z příjemně stráveného od-
poledne i několik drobností, které si měly 
možnost vysoutěžit – pastelky, omalován-

ky, pexesa, sladkosti, balónky….

Poděkování patří všem organizátorům z řad dospělých, 
školním pomocníkům i vám, kdo jste se se svými dětmi 
přišli pobavit. Jen díky této zpětné vazbě má smysl tyto 
akce pořádat.

Jana Jíšová
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2019
Poslední prosincovou sobotu nás po mši v místním koste-

le oslovil pan Petr Otradovec, koordinátor Tříkrálové sbírky 
v bystřické farnosti, zda bychom se nechtěli v novém roce 
do sbírky zapojit i u nás v Postupicích. Jeho nadšení a po-
zitivní zkušenosti se sbírkou v sousedních Popovicích mě 
přiměly překonat obavy a zkusit podpořit dobrou věc.
Tříkrálová sbírka je pořádána organizací Charita Česká Re-

publika. Jedná se o největší dobrovolnic-
kou akci u nás. Většina vykoledovaných 
finančních prostředků zůstává v regionu, 
kde byly vybrány, a je určena například 
na pomoc nemocným, osobám se zdra-
votním postižením, seniorům nebo mat-
kám v tísni. Desetina výtěžku připadne na 
rozvojové projekty v zahraničí, případně 
zůstane jako rezerva pro případ humani-
tárních katastrof. Záměry, na které se v 
daném roce vybírá, jsou předem oznáme-
ny.
V neděli 13. ledna se mi s pomocí Ště-

pánky Tůmové a Jany Tomisové podařilo 
vypravit skupinku tří koledníků ve složení 
Šimon Tůma, Kateřina Tomisová a Barbo-
ra Křístková. Štěpánka a já jsme jim tvo-
řily povinný dospělý doprovod. Děti byly 
i přes ne zcela vlídné počasí dobře nala-
děny a počáteční obavy nás dospělých, 
jak budeme přijati, vzaly také brzo za 
své. Někteří lidé byli mile překvapeni, jiní 
nás čekali, ve většině domácností jsme se 
dočkali otevřených dveří, úsměvů, finanč-
ních příspěvků i sladkostí pro děti. Dovol-
te mi jeden obraz, který si budu dlouho 
pamatovat...zamrzlý zvonek nefunguje, 
děti ťukají na okno v předzahrádce, starší 
paní postupně otevírá nepoddajné okno, 
usmívá se na děti, které zpívají a v jejích 
očích je radost…S postupujícím časem se 
ochladilo, holky nasadily pod korunky če-
pice, které měly do té doby kvůli parádě 
schované v kapse, přišla únava a když ho-
dinu po poledni začalo poprchávat, vrá-
tili jsme se zpátky do kostela, kde si děti 
rozdělily vykoledované dobroty a rozešli 
jsme s dobrým pocitem domů.
14. ledna jsme se od pana Otradovce do-

zvěděli, že se v bystřické farnosti vybralo celkem 82 347 Kč, 
z toho v Postupicích 5 674 Kč. Děkujeme všem dárcům a 
věříme, že příští rok vyrazíme v hojnějším počtu, abychom 
zvládli navštívit i domovy, na které se tentokrát nedostalo.
Závěrem bych ráda poděkovala paní Blažence Šestákové 

za půjčení ministrantského oblečení z kostela, Lucce Staré 
za půjčení plášťů, Janě Tomisové za pomoc a v neposled-
ní řadě Štěpánce Tůmové, bez jejíchž zkušeností a znalostí 
obce by bylo vše složitější.

Martina Křístková

MOŽNOST ODBĚRU STRAVY V ZÁKLADNÍ ŠKOLE
Touto cestou bychom chtěli tak trochu „oprášit“ a připo-

menout možnost odběru obědů pro veřejnost ze školní jí-
delny.

Když byla v roce 2013 provedena kompletní rekonstrukce 
školní kuchyně, za nemalého přispění finančních prostřed-
ků z rozpočtu obce, začaly se z řad veřejnosti ozývat hlasy, 
že by bylo dobré, aby občané mohli využít těchto stravo-
vacích služeb. Dlouho jsme se tomu bránili jak z důvodů 

hygienických, tak administrativních. Nakonec jsme ale hlas 
lidu vyslyšeli a po nastavení jasných pravidel pro odběrate-
le tuto službu začali nabízet. Počáteční zájem ale postupně 
začal opadat. Zatím se nám nechce tuto službu ukončovat, 
i když ji využívá jen minimum odběratelů. A právě proto - 
měl-li by někdo z občanů zájem tuto službu využívat, stačí 
se domluvit buď v kanceláři školy, nebo přímo s vedoucí 
školní jídelny pí. Zachovou.

Jana Jíšová
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SENIOŘI KE KAFÍČKU
Na podzimní setkání v Restauraci U Sokola přišel pozdra-

vit seniory nový starosta obce, ing. Jiří Sternberg, a přislíbil 
další podporu ze strany obce tomuto klubu. Bylo 
třeba ale hledat nové „tahouny“ tohoto klubu. Ke 
konci roku se totiž Marta Jurníčková a Hanka Čad-
ková rozhodly, že skončí s vedením tohoto klubu v 
Postupicích. Začala se za ně shánět náhrada. Bylo 
osloveno několik seniorů, zda nemají zájem dál po-
kračovat ve vedení, ale nikdo zájem neměl. Jedno-
ho lednového dne za mnou přišla seniorka Milena 
Šutková a poprosila, zda bych jí s vedením klubu 
nepomohl. Pochopitelně a rád jsem pomoc přislíbil. 
Tak dne 30. ledna 2019 došlo k předání klubu do 
našich rukou.
V Restauraci U Sokola jsme poděkovali Martě a 

Hance za jejich dosavadní činnost. Za všechny se-
niory jim předali malý dárek ve formě kytičky. Slíbili 
jsme, že se budeme snažit vést spolek tak dobře, jak 
ho vedly dlouhá léta ony.
Máme za sebou dva měsíce roku 2019, senioři se 

schází podle svých možností v klubovně na obecním 
úřadě. Na 20. března máme naplánovanou přednáš-

ku o historii, 11. dubna společné jarní posezení v sokolov-
ně, 9. května výlet na Hobby do Českých Budějovic…. Další 
akce sledujte na vývěsce před Jednotou nebo obecním úřa-
dem. Přejeme Vám všem krásné jaro a slunce v duši.

Za vedení spolku: Milena Šutková a Václav Šesták

HASIČI POSTUPICE
Hasičské vepřové hody

Dne 9. února 2019 uspořádalo SDH Postupice v Restaura-
ci U Sokola vepřové hody. Návštěvníci si mohli pochutnat 
na vepřových dobrotách i si něco zakoupit. Nabídka byla ši-
roká – jitrničky, jelítka, tlačenka, škvarečky, sádlo, prdelač-
ka, ovar….Jaké to bylo pro nás překvapení, když za 2 hodiny 
už nebylo co z těchto pochutin prodávat!? Hosté si také 
mohli pochutnat na zabijačkovém guláši a čerstvě upeče-
ných řízcích podávaných v naší hospůdce, kde příjemnou 
atmosféru zajišťovali místní hudebníci Jaroslav Andr a Joža 
Maďar. Bez jejich muziky by to nebylo ono. Návštěvníci si 
mohli poslechnout hudbu, zazpívat si i zatančit. Přestože 

byly vepřové hody v Postupicích po-
prvé, přišli se v hojné míře najíst a 
pobavit nejen místní, ale i přespolní 
labužníci. 
Bylo milé, že si mnoho lidí udělalo 

čas, pro tentokrát nikam nespěchali 
a poseděli s námi i svými sousedy do 
pozdnějších večerních hodin. 
Na závěr bych chtěla poděkovat 

všem hasičům a hasičkám, kteří se 
na přípravách a realizaci akce podí-
leli, personálu Restaurace U Sokola a 
velké díky také patří řezníkům, kteří 
pochoutky připravili. 
A protože se tato premiérová akce 

vydařila, líbila se a především chut-
nala, za rok si ji rádi zopakujeme.

Za SDH Postupice Jana Bucková
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Letos, téměř jako každoročně, jsme vyrazili o jarních 
prázdninách na hory. Tentokrát to bylo do Jeseníků přesně 
do oblasti areálu skicentra Kouty nad Desnou. V sobotu po 
příjezdu po vlastní ose jsme se ubytovali ve třech chatkách 
ve svahu proti sjezdovkám od sebe vzdálených jen pár kro-
ků. V neděli, i přes ne zrovna ideální počasí, vyrazilo skal-
ní jádro výpravy na sjezdové lyže na Červenohorské Sedlo. 
Ostatní pak navštívili termální lázně ve Velkých Losinách. V 
pondělí se pak lyžaři vydali na sjezdovky v Koutech. Pěší si 
vyšli na túry do okolí Koutů a na přehra-
du Dlouhé stráně – dolní nádrž. V úterý 
lyžaři lyžovali opět na Červenohorském 
Sedle a pěší skupina se vydala k horní 
nádrži přehrady. Vzhledem k velkému 
množství sněhu a neupraveným stezkám 
v horní částí trasy, jsme se až na horní 
nádrž přehrady (v zimě uzavřené) nedo-
stali. Ve středu jsme se rozhodli pokořit 
nejvyšší vrchol Jeseníků - Praděd. Pěší 
skupina postupovala od Karlovy Studán-
ky (autobusem) přes Ovčárnu a běžkaři 
z Červenohorského Sedla přes Švýcárnu. 
Obě skupiny vrchol pokořily v pořadí pěší 
následováni běžkaři. Ve čtvrtek jsme vy-
jeli autobusem na Čevenohorské Sedlo 
a odtud jsme se pěšky vraceli do Koutů. 
Tento den byl označen jako oddychový, 
ale někteří členové se zejména při zkraco-
vání určené trasy při návratu dost zapo-
tili a někteří jedinci odpoledne vyrazili na 

běžeckou túru. V pátek si lyžaři užili poslední den lyžování v 
Koutech a nelyžařská část relaxovala po náročném pobytu 
opět v termálních lázních. V sobotu jsme se sbalili a vydali 
na cestu k domovu. Všichni šťastně dojeli a i pobyt jsme ab-
solvovali bez úrazu- snad jen díky kuchařskému triu MBB s 
nějakým tím kilem navíc. Letošní hory byly trochu zvláštní, 
že se jich nezúčastnil dlouholetý organizátor, náš véla- Míra 
Fürbacher, ale protože jsme toho od něj již hodně okoukali 
a vybavil nás některými nezbytnostmi v oblasti stravování 
(gothaj, hermelín) tak i letošní hory byly vydařené. Lyžař-
ského pobytu se zúčastnilo celkem 19 členů. 

Petr Suchý, účastník zájezdu – rekreant

HASIČI JEMNIŠTĚ

DIVADLO POSTUPICE
Máme za sebou divadelní sezónu, která se vyznačovala 

několika „nej“. Představení „Hasičský bál“, které se inspiro-
valo Formanovým filmem „Hoří, má panenko“, bylo nejkrat-
ším představením od roku 2009. Trvalo pouhých 75 minut, 
ale bylo velice intenzivní. Do hry jsme zapojili i diváky – 
hlavně divačky. Všichni jsme měli radost, že s námi publi-
kum spolupracuje a zažili jsme mnoho naprosto odlišných 
podání. Celkově jsme odehráli rekordních devět představe-
ní a přišlo se podívat více než 2 000 diváků. 
Jejich reakce byly poměrně jednoznačné – 
hasiči zabodovali. Mnozí byli zvědavi, jak je 
možné film Formanova typu převést na jeviš-
tě. Této výzvy jsme se obávali trochu i my. Ale 
upravili jsme představení tak, že stěžejní scé-
ny zůstaly a nové jsme si vypůjčili z našeho 
hasičského života. Děkujeme opět Lahvátoru, 
který nám představení doprovodil. Tentokrát 
jsme úmyslně zařadili scény, které jim byly 
odměnou za hodiny strávené na zkouškách. 
Děkujeme i hasičům SDH Jemniště za zapůj-
čené uniformy i rekvizity. Na závěr každého 
představení jsme vždy upořádali sbírku. Bylo 
vybráno celkem 21 149 tisíc korun, které bu-
deme investovat do opravy spodní šatny v 

Sokolovně.
Juniorské divadlo začalo zkoušet Čekání na Godota. Mám 

trochu obavu, jestli jsem jim „nenaložila“ příliš, ale věřím 
v jejich vyspělost.. Absurdní drama se jim hodí i do života.
Malé děti také začínají zkoušet, ale zatím není jasné téma 

hry. Věřím, že vyplyne z našich zkoušek a dramatických 
etud, které budou obsahem.
Představení obou skupin chystáme na květen.
Děkujeme všem příznivcům divadla a těšíme se na jejich 

další návštěvy.
Za Ochotnický divadelní spolek Postupice Blanka Jíšová

Foto: Jiří Maršíček
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Pokračování ze strany 1
Potravin se nedostávalo, na všechno byly lístky a zřízena 

zásobovací komise. Nařízeny bezmasé dny.

Při vpádu Rusů do Haliče nastěhováni do naší obce ha-
ličtí uprchlíci, mezi nimiž bylo mnoho židů. Nedostatek 
mužských sil v hospodářství měli nahradit váleční zajatci. 
Na polích pracuje se i v neděli, ve svátky. Při sebemenších 
úspěších rakouských zbraní nařízeno bylo domy zdobit pra-
pory českými, ale i rakouskými, v Jemništi na zámku i tu-
reckými. Na Podlesí již v roce 1914 v panském domě pan 
Sternberg zřídil lazaret pro zraněné vojíny, jehož správcem 
byl panský lékař J. Stejskal. Do něho na léčení byli bráni 
vojíni hlavně z Postupic a okolí a pan doktor hodně vojí-
nům zachránil život. V obcích konány různé sbírky z naříze-
ní úřadů a agitace pro upisování válečných půjček. Kostelní 
dva velké zvony zrekvírovány vojskem pro rozlití na děla. Ve 
Lhotě Veselce zvon zakopali.

Skutečná oslava 28. října konala se teprve v neděli 10. 
listopadu za účasti dorostu, lesmistra Liewalda, faráře Va-
láška, učitelky Hellerové, statkáře Srby a správce Přistoupi-
la. Za zvuků čelivské hudby scházeli se občané z Jemniště, 
Milovanic, Čeliva a ostatních sousedních obcí. Po slavném 

kázání a bohoslužbách shromáždil se lid na náměstí kolem 
postavené ozdobené máje, kde statkář Srb promluvil o po-
litickém a lesmistr Liewald o hospodářském významu čes-
koslovenského státu pro český národ. Na náměstí koncerto-
vala hudba. Oslava byla ukončena v Postupicích nezbytnou 
taneční zábavou v hostinci U Hrabánků.

Zajatí: někteří vojíni octli se v zajetí, nejvíce v Rusku, Itálii 
a Srbsku. V Rusku nastoupili do čs. Legií, byli to z naší obce 
Jan Kopecký, Josef Bucek a Kunc, Zeman Josef v Rusku 
zemřel. Rajtr Karel vrátil se ze zajetí srbského, Hrabánek 
František a Havel Karel ze zajetí ve Francii.

Invalidé: mnozí zaplatili válečnou dobu škodou na svém 
zdraví. Nemocemi, podvýživou podkopali své zdraví. Ně-
kteří ranění, Střelka František zraněn tak, že mu ochrnula 
noha, Petr František stižen ochrnutím nohou, Červenka An-
tonín střelen do hlavy.

Na památníku padlých na náměstí nechal v roce 2017 OÚ 
napsat jména vojínů, kteří zahynuli za světové války. Bylo 
jich celkem 32.

Jiří Šesták

Z PŘIPRAVOVANÝCH AKCÍ
Záškolák Vás zve:
- k postupické sokolovně na Velikonoční jarmark
13. dubna 2019 od 13,00 hod.
- na Procházku pohádkovým lesem 27. dubna 
2019, začátek ve 13,00 hod.
- ke hřišti za školu na Volejbalový turnaj bývalých 
žáků školy 25. května 2019.
O všech těchto akcích budete ještě podrobněji informová-
ni plakáty s bližšími informacemi.
Sledujte vývěsky i webové stránky školy nebo obce.
Za organizátory se těší na setkání 

Jana Jíšová a Štěpánka Tůmová
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HISTORICKÉ SNÍMKY A SOUČASNOST
Poštovní úřad v roce 1920 čp. 87. Ve dveřích stojí poštmistrová Josefa Mootzová, vedle ní paní Chlistovská s manže-
lem Janem. Budova pod poštou čp. 86 je obchod Josefa Chlistovského.

Současný pohled z roku 2018.

Foto archiv Jiří Šesták

Foto Jiří Maršíček


